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Criterion A: Language 

How successfully does the candidate command written language? 

• To what extent is the vocabulary appropriate and varied?

• To what extent are the grammatical structures varied?

• To what extent does the accuracy of the language contribute to effective communication?

Marks Level descriptor 

0 The work does not reach a standard described by the descriptors below. 

1–3 

Command of the language is limited. 

Vocabulary is sometimes appropriate to the task. 

Some basic grammatical structures are used, with some attempts to use more 
complex structures. 

Language contains errors in both basic and more complex structures. Errors interfere 
with communication. 

4–6 

Command of the language is partially effective. 

Vocabulary is generally appropriate to the task and varied. 

A variety of basic and some more complex grammatical structures is used. 

Language is mostly accurate for basic structures, but errors occur in more complex 
structures. Errors at times interfere with communication. 

7–9 

Command of the language is effective and mostly accurate. 

Vocabulary is appropriate to the task, and varied, including the use of idiomatic 
expressions. 

A variety of basic and more complex grammatical structures is used effectively. 

Language is mostly accurate. Occasional errors in basic and in complex grammatical 
structures do not interfere with communication. 

10–12 

Command of the language is mostly accurate and very effective. 

Vocabulary is appropriate to the task, and nuanced and varied in a manner that 
enhances the message, including the purposeful use of idiomatic expressions. 

A variety of basic and more complex grammatical structures is used selectively in 
order to enhance communication. 

Language is mostly accurate. Minor errors in more complex grammatical structures 
do not interfere with communication. 

Язык  
Экзаменатор должен принимать во внимание, что не все ошибки одинаково значимы. 
Некоторые сильно влияют на понимание текста, другие – нет. Кроме того, некоторые ошибки 
указывают на серьезные пробелы в знании языка, тогда как другие сделаны просто по 
невнимательности.  

ОПИСКИ – ошибки на всех уровнях сложности, но сделанные случайно или разово – 
например, кандидат обычно правильно образует множественное число, но в некоторых 
случаях оставляет существительное в единственном.  

МЕЛКИЕ ОШИБКИ – эти ошибки допускаются чаще, особенно в одних и тех же 
конструкциях, например, «который» согласуется с падежом существительного, но иногда 
остается в именительном падеже.  

ЧАСТЫЕ ОШИБКИ ИЛИ ПРОПУСКИ – допускаются регулярные ошибки в некоторых 
конструкциях или какие-то формы просто пропущены, например, требуется поставить глагол 
в прошедшее время, но кандидат не образует нужную форму.  
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Criterion B: Message 

To what extent does the candidate fulfil the task? 

• How relevant are the ideas to the task?

• To what extent are ideas developed?

• To what extent do the clarity and organization of ideas contribute to the successful delivery of
the message?

The “descriptor unpacked” explain the assessment criteria in greater detail. Where a candidate’s 
response does not correspond exactly to a single mark band, the statements in bold should be 
used as a guide for the ‘best fit’ approach. 

Marks Level descriptor Descriptor unpacked 

0 The work does not reach a standard described by the descriptors below. 

1–3 

The task is partially fulfilled. 

Few ideas are relevant to the 
task. 

Ideas are stated, but with no 
development. 

Ideas are not clearly presented 
and do not follow a logical 
structure, making the message 
difficult to determine. 

The link between the response and task tends to be 
unclear; the reader has difficulty understanding the 
message. 

The response touches upon some aspects of the task but 
there is also much unrelated information. 

The response addresses the task in a simple manner, and 
supporting details and/or examples barely feature, if at all. 

The ideas do not link well together; inadequate or 
inappropriate use of cohesive devices confuse the 
message.  

4–6 

The task is generally fulfilled. 

Some ideas are relevant to the 
task. 

Ideas are outlined, but are not 
fully developed. 

Ideas are generally clearly 
presented and the response is 
generally structured in a logical 
manner, leading to a mostly 
successful delivery of the 
message. 

The link between the response and the task is mostly 
detectable; the reader’s general understanding of the 
message is not impeded, despite some ambiguity. 

The response covers some aspects of the task, or 
touches upon all aspects but superficially. 

The response includes some supporting details and 
examples. 

The ideas are organized in a logical way; some cohesive 
devices are used appropriately to aid the delivery of the 
message, although there may be areas of confusion at 
times.  

7–9 

The task is fulfilled. 

Most ideas are relevant to the 
task. 

Ideas are developed well, with 
some detail and examples. 

Ideas are clearly presented and 
the response is structured in a 
logical manner, supporting the 
delivery of the message. 

The link between the response and the task is clear; 
the reader has a good understanding of the message 
conveyed. 

The response covers all aspects of the task, despite 
losing focus at times. 

The response uses supporting details and examples to 
clarify the message. 

The ideas are organized well; a range of cohesive devices 
are used appropriately to deliver the message with little or 
no ambiguity. 

10–12 

The task is fulfilled effectively. 

Ideas are relevant to the task. 

Ideas are fully developed, 
providing details and relevant 
examples. 

The link between the response and the task is precise 
and consistently evident; the reader has a clear 
understanding of the message conveyed. 

The response covers all aspects of the task fully, and 
maintains focus throughout. 
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Ideas are clearly presented and 
the response is structured in a 
logical and coherent manner 
that supports the delivery of the 
message. 

The response uses well-chosen supporting details and 
examples to illustrate and explain ideas persuasively. 

The ideas are organized well; a range of cohesive devices 
are used appropriately to deliver the message with clarity 
and ease. 

Note: When marking candidate responses, keep in mind that neither the factual accuracy of the 
information presented, nor the validity of the candidates’ personal opinions, are being assessed. 
Therefore, scripts that are factually inaccurate should not be marked down, provided the ideas 
presented have coherence and are sufficiently developed. 

Criterion C: Conceptual understanding 

To what extent does the candidate demonstrate conceptual understanding? 

• To what extent is the choice of text type appropriate to the task?

• To what extent are register and tone appropriate to the context, purpose and audience of the
task?

• To what extent does the response incorporate the conventions of the chosen text type?

Marks Level descriptor 

0 The work does not reach a standard described by the descriptors below. 

1–2 

Conceptual understanding is limited. 

The choice of text type is generally inappropriate to the context, purpose or audience. 

The register and tone are inappropriate to the context, purpose and audience of the 
task. 

The response incorporates limited recognizable conventions of the chosen text type. 

3–4 

Conceptual understanding is mostly demonstrated. 

The choice of text type is generally appropriate to the context, purpose and audience. 

The register and tone, while occasionally appropriate to the context, purpose and 
audience of the task, fluctuate throughout the response. 

The response incorporates some conventions of the chosen text type. 

5–6 

Conceptual understanding is fully demonstrated. 

The choice of text type is appropriate to the context, purpose and audience. 

The register and tone are appropriate to the context, purpose and audience of the 
task. 

The response fully incorporates the conventions of the chosen text type. 

Note: Examiners must balance all three elements in criterion C (choice of text type, 
appropriateness of tone and register, and use of text type conventions) to arrive at the final mark. 
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Question specific guidance (Criterion B and C) 

Вопрос 1 

Как выпускнику российской школы вам хочется поблагодарить учителей, администрацию и 
родителей в день выпуска. Напишите текст, в котором вы рассказываете о том, какое 
влияние оказали на вас эти люди, за что вы им особенно благодарны и как вам в будущем 
пригодится опыт, полученный в школе. 

письмо  пост в соцсетях речь 

Criterion B: 

• В тексте должны быть описаны чувства и состояние выпускника, его мысли, связанные с

окончанием школьного образования.

• Каждая группа адресатов (учителя, администрация, родители) по-своему влияла на

выпускника. Поэтому в создаваемом тексте наряду со словами, обращенными ко всем

взрослым и общими благодарностями должны быть специфические обращения,

ориентированные на конкретную адресную группу.

• Обязательно следует остановиться на описании взаимодействий в прошлом,
благодарностях в настоящем и ожидаемых дивидендах в будущем.

Criterion C: 

Choice of text type: 

Text type Rationale 

Appropriate речь Тип текста подходит для выступления на 
торжественном мероприятии в честь выпуска из 
школы. 

Generally appropriate пост в 
соцсетях 

Тип текста дает широкие возможности, но 
потребуется отдельное объяснение, почему текст 
содержит подведение итогов и почему в нем 
звучат благодарности. Текст может быть 
неинтересен непричастным к событию людям.  

Generally inappropriate письмо Тип текста предполагает единичного адресата. Не 
подходит для выполнения задачи обратиться к 
большой аудитории. 

Note: If a response makes the context, audience and purpose of the writing clear, and these 
conform to the task, the “generally appropriate” text type may be considered “appropriate”, or the 
“generally inappropriate” text type considered “generally appropriate”. 

Register and tone: 

• Публичное обращение, предполагающее множественного адресата

• полуформальный регистр, допускающий трепетные воспоминания и добрые шутки

• проникновенный и душевный тон
отражение торжественности момента в лексике и грамматике (фигуры речи, устойчивые
сочетания)

Please refer to the appendix for a list of text type conventions. 
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Вопрос 2 

Вы решили принять участие в командных соревнованиях по русской литературе. Чтобы 
присоединиться к команде, вам необходимо подать заявку организаторам конкурса. 
Напишите текст, в котором вы объясняете, почему вы хотите участвовать в конкурсе, 
описываете свой опыт изучения русского языка и русской литературы и рассказываете, что 
вы ожидаете получить от участия в конкурсе.  

мотивационное письмо проект письмо 

Criterion B: 

• В тексте необходимо дать представление о своих интересах в области русского языка и

литературы и их соответствии задачам и содержанию конкурса. Важно аргументировать

свой интерес конкретными примерами из названных областей знаний.

• Специально следует остановиться на своем умении работать в команде и своих
личностных качествах.

• Текст должен содержать ответ на вопрос “Каковы ожидания автора текста от конкурса?”

Criterion C: 

Choice of text type: 

Text type Rationale 

Appropriate мотивационное 
письмо 

Тип текста предполагает обоснование участия в 
каком-либо деле, подходит для выполнения 
задания. 

Generally appropriate письмо Тип текста позволяет рассказать о себе и своем 
желании, но в целом предполагает более 
широкую направленность.  

Generally inappropriate проект Тип текста предполагает описание действий, 
связанных с деятельностью, планируемой 
автором и/или осуществляемой под его 
контролем. Плохо подходит для выполнения 
задания. 

Note: If a response makes the context, audience and purpose of the writing clear, and these 
conform to the task, the “generally appropriate” text type may be considered “appropriate”, or the 
“generally inappropriate” text type considered “generally appropriate”. 

Register and tone: 

• формальный регистр, предполагающий, однако, уход в детали и описание своих
интересов

• умеренно эмоциональный тон

Please refer to the appendix for a list of text type conventions. 
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Вопрос 3 

В честь Дня России 12 июня вы хотели бы организовать в молодежном центре выставку, 
посвященную России в прошлом и настоящем. Вы решили связаться с администрацией 
молодежного центра, чтобы представить свои идеи. Напишите текст, в котором вы 
рассказываете, как вы будете готовиться к выставке, что будет в нее включено, почему эта 
выставка важна для вас. 

мотивационное письмо письмо проект 

Criterion B: 

• При выполнении задания необходимо в тексте рассказать, как появилась идея
организовать выставку и каким целям она служит, какие задачи решает.

• В тексте необходимо отразить этапы работы по созданию выставки и свои возможности
по реализации этих этапов.

• Текст должен содержать факты истории из прошлого и настоящего России и объяснения,
как эти факты будут отражены в выставочной экспозиции.

Criterion C: 

Choice of text type: 

Text type Rationale 

Appropriate проект Тип текста в наибольшей степени подходит для 
выполнения задания, поскольку предполагает 
планирование и оценку ресурсов. 

Generally appropriate письмо Тип текста может быть использован для 
представления конкретных идей, но обычно 
обращен к единичному адресату. 

Generally inappropriate мотивационное 
письмо 

Тип текста используется для самопрезентации, 
однако предполагаемые обоснования могут 
способствовать выполнению задания. 

Note: If a response makes the context, audience and purpose of the writing clear, and these 
conform to the task, the “generally appropriate” text type may be considered “appropriate”, or the 
“generally inappropriate” text type considered “generally appropriate”. 

Register and tone: 

• формализованный регистр, предполагающий предложение, планирование, оценку
ресурсов, описание ожидаемого результата

• деловой тон

Please refer to the appendix for a list of text type conventions. 
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Appendix: Text type conventions (Criterion C) 

The most common and recognisable conventions of the text types are given below: 

Речь  

• привлечение внимания аудитории в начале и отчетливые след/впечатление и/или
вывод в конце

• поддержание контакта с аудиторией во время всего выступления, например, при
помощи риторических вопросов, повторов и т.п.

Пост в соцсетях 

• c повествование от первого лица

• вовлечение читателя, например, прямое обращение, живой и интересный стиль

• включение типичных приемов общения в сети, например, упоминания о других
публикациях и пользователях, хэштэги, @-ссылки и "лайки" и т.д.

Письмо 

• наличие строки с темой письма

• чёткое обращение к конкретному человеку

• уместное вступительное приветствие

• подходящие слова для прощания в конце письма

• ясное указание адресата (имя, адрес или должность/титул и т.д.)

• дата

• использование слов приветствия и прощания

Мотивационное письмо 

• c наличие соответствующего заголовка/названия

• использование приёмов, позволяющих читателю легко следовать за ходом
рассуждений, например, последовательный подход к изложению мыслей, чёткое
выделение абзацев

• чёткое обращение к конкретному человеку

• уместное вступительное приветствие и подходящие слова для прощания в конце
письма

Проект 

• наличие названия, отражающего суть проекта/предложения

• наличие чёткого вступления и заключения

• использование чёткой формы изложения, например, подзаголовков, пронумерованных
разделов, жирных точек, коротких абзацев и т.д.




